



ကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢယုၤလဲ ၃၁ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 25-49+107-D1

ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ခးလီၤတၢ်လၢခြံ ဒီး ကျိဖးဒိၣ်အယံ ဘၣ်ဒိသဝီဖိလွံၤဂၤ ဒီး ဘၣ်ဟးဂီၤ ကိုတဖျါဒီး ဟံာ်သ့ၣ်တဖၣ် ဖဲတန့ဆါကီၢ်ဆၣ် လၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ဒီး လၢမးရှး ၂၀၂၅ နံၣ်

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ တန့ဆါကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ပှၤဖဲ လၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ဒီး လၢမးရှး ၂၀၂၅ နံၣ်အတီၢ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၃ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်န့ၣ်, SAC သးဟူးဂဲၤဝဲလီၤခိၣ်သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂, အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ လဲၤဝဲၣ်စုကဝဲၤဒိၣ်သးကလၢ, ပှၤထီၣ်ဝဲအခြံလၢကတၢၤလီၤမ့ၣ်ပီၤဆူ အအ--- သဝီ, ယီၤကုာ်ကရူာ် အယံဘၣ်ဟးဂီၤဝဲ ကိုတဖျါဒီး သဝီဖိအဟံာ်တဖျါန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသးဖဲ, ဖဲလၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၁၂ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်န့ၣ်, SAC ခိၣ်သးရ့ၣ် (ခလရ) နီၣ်ဂံၢ် - ၉၇ လၢအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ လဲၤဝဲၣ်စုကဝဲၤဒိၣ်အသးကလၢတဖၣ် ပှၤထီၣ်ဝဲအခြံတဘျီဒီး တၢ်လီၤဝဲမ့ၣ်ပီၤဆူ အအ--- သဝီ ဒီး ဘၣ်ဟးဂီၤဝဲဟံာ်လွံၤဖျါန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢမးရှး ၂၀ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်န့ၣ်, SAC အသး သ့ၣ်တဖၣ်ခးလီၤဝဲ (၁၂၀) မမ ကျိဖးဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဆူ အအ--- သဝီပှၤ, ဘၣ်ဒိသဝီဖိ သၢဂၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတၢ်တဂၤ န့ၣ်ကျိဖးဒိၣ်သ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်အဆၢကတီၢ်ဘၣ်ဖဲအဒဲးတၢ်သ့ၣ်အဖၢမုၢ်, ဒီးကျိဖးဒိၣ်သ့ၣ်ဖျါတဖျါန့ၣ်ဘၣ်ဒိသဝီဖိအဂၤခံၤ ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဂုာ်ကျဲးစးမၤပှၤဖျါအိၣ်အဆၢန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢမးရှး ၂၇ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်န့ၣ်, SAC အ သးဟူးဂဲၤဝဲလီၤခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂ သ့ၣ်တဖၣ်ခးလီၤဝဲ ကျိဖးဒိၣ်သ့ၣ် (၁၂၀) မမ ဆူ အဘ--- သဝီ, ယီၤကုာ်ကရူာ်, ဘၣ်ဒိသဝီဖိသးပှၤတဂၤဖဲအဝဲအိၣ်ဖဲ အဟံာ်ပှၤအဆၢကတီၢ် ဒီး ဘၣ်ဟးဂီၤဟံာ်, ဒီး ဘၣ်သံစ့ၢ်ကီၢ်ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိန့ၣ်လီၤ. ¹

လၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၃ သီ ဒီး ၁၂ သီ - ဗြဲဟဲတၢ်လီၤတၢ်ဖဲ ယီၤကုာ်ကရူာ်

ဖဲလၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၃ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်, ဟါဒီ ၃ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ် ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သးဟူးဂဲၤဝဲလီၤခိၣ်သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂, အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ လဲၤဝဲၣ်စုကဝဲၤဒိၣ် (သးကလၢ, ဖဲ လဲၤဝဲၣ်ဟံာ်ကဝီၤပှၤ,

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပှၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ဒီး လၢမးရှး ၂၀၂၅ နံၣ် အပှၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ် လၢလီၤကဝီၤပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပှၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ် (KHRG) လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟံာ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢတၢ်ကွဲးပှၤအိၣ်အိၣ် ဖဲပနီၣ်ကဝီၤပှၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးပှၤ ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ဘူးဒီး ကီးတရံးဝုၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢၣ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ရူၣ်), ပျါထီၣ်ဝဲဒြိ ဒီး လဲၤတၢ်လီၤတၢ်ဆူ အအ--- သဝီ, ယီၢ်ကုၣ်ကရူၢ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၢၣ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ရူၣ် ပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်ပီၢ်လၢဒြိဟဲတၢ်လီၤအံၤ လီၤတၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်အလီၢ်လီၤဟံၣ်ခဲခဲဖဲက့ၢ် (အပူၤကွံၣ် မ့ၢ်ပယီၤပဒိၣ်က့ၢ်ဒီးဖဲဒြိဟဲကွံၣ်လီၤတၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဘၣ် တၢ်ပံးကွံၣ်အီၤလဲ) ကပၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်ပီၢ် ပိၢ်ဖးထီၣ်အက့ၢ်ဖျါဘၣ်က့ၢ် ဒီး က့ၢ်ဟးဂီၤဝဲဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၣ်ပီၢ်အကျါတဖျါၣ်လီၤတၢ်ဖဲ အူအ--- အဟံၣ်ဃၢၤလၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဘူးဒီးက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ် ဒီး ဟံၣ်တၢ်ပီးတၢ်လီၤ လၢအအိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ် ဟးဂီၤဝဲဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ် ပၣ်ဃုၣ်စ့ၢ်ကီးဒီး ခိၣ်တခၢၣ်, ယၣ်လုး, သပၤ ဒီး လီၤခီလၢဘၣ်တၢ်ဖၢန့ၣ် ဟံၣ်အီၤလၢဘၣ်ဒိၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ အူအ--- အိၣ်လၢအဟံၣ်တဘျီလၢဘၣ်ယံၣ်လံအဃိ အကျိၣ်အစ့, တၢ်ပီးတၢ်လီၤလၢ အလုၢ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီး ဟုဘျီဟုးသးသ့ၣ်တဖၣ်တဟးဂီၤနီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အီၤ ဖဲလါဖျါဒြါအါရံၤ ၂၀၂၅ နံၣ်, ဖဲ အအ--- သဝီ, ယီၢ်ကုၣ်ကရူၢ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၢၣ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ရူၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဖျါဒြါအါရံၤ ၃ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်န့ၣ်, SAC အ သုးဟူးဂံၤဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂, အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ လဲၤဝဲစုကဝဲဒိၣ်သုးကလၢ, လဲၤဝဲဟံၣ်ကဝီ, ဘူးဒီး ကီးတရံးဝုၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢၣ်, ပျါထီၣ်ဒြိတဘျီလဲၤတၢ်လီၤဝဲမ့ၣ်ပီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဆူ အအ--- သဝီ အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢ အဖိခိၣ်ခံဘျီန့ၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အူအ--- အဟံၣ်လၢအဘၣ်ဟးဂီၤကွံၣ်ဝဲဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ခိၣ်ပီၢ် အတၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖိလၢခံဘျီန့ၣ်, ဟံၣ်ဖျါထီၣ်က့ၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ပံးဟံၣ်စၢၤလဲအီၤတဖျါ, လၢအဘၣ်တၢ်ပၤဆုၣ်ကျဲၤအီၤလၢ ပယီၤပဒိၣ်အံၤဘၣ်ဟးဂီၤစ့ၢ်ကီးဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်အဂီၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ဖဲလါဖျါတြုၤအါရံၤ ၁၂ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်, ဘၣ်ဖဲဟါခီ ၅ နံၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်, ခြိအဂၤတဘျီဟဲတၢ်လီၤကဒီးမ့ၢ်ပိၢ်လၢ အအ--- သဝီ ပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်တဲဝဲလၢ ခြိတဘျီန့ၣ်မ့ၢ်ခြိလၢပယီၤသး ခိၣ်သးရူၣ် နီၣ်ဂံၢ် - ၉၇ လၢအအိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲ လဲၤဝဲၣ်စုကဝဲၤဒိၣ်သးကလၢၤ တဖုပျါလီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲ ဟါလီၤခီ ၅း၁၅ မံးနံးအဆၢကတီၢ်, မ့ၢ်ပိၢ်လီၤတဲာ်လၢ အူဘ--- သးနံၣ် (၆၄) နံၣ်တဂၤအဟံၣ်ကပၤန့ၣ်လီၤ. အူဘ--- တဲဘၣ် (KHRG) လၢ ခြိတဘျီန့ၣ် တၢ်လီၤဝဲမ့ၢ်ပိၢ်ခံပျါၣ်လၢတကတီၢ်ဃီ အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲဟါလီၤခီ ၅း၂၀ မံးနံးဃုာ်ဃုာ်န့ၣ်, ခြိအဂၤတဘျီဟဲတၢ်လီၤမ့ၢ်ပိၢ်အသီတဘျီကဒီးဆူသဝီပူၤ ဒီး မ့ၢ်ပိၢ်န့ၣ် လီၤ တဲာ်ဘၣ်ဝဲသဝီဖိလၢအမံၤမ့ၢ် ဒီၤစ--- တဂၤအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပိၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်အက့ဘၣ် ဟံၣ်ဒုၣ်ကပၤ, မ့ၢ်တဲာ်ခိၣ် (ဘုရား ၆၆), ဒီး ဟံၣ်အပဲတြီဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်လၢအအိၣ်ဘူး လၢအမ့ၢ် အူဒ--- ဒီး အူဇ--- အဟံၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်ဒိဃုာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပိၢ်အက့ဖျါးဘၣ်ဟးဂီၤ အူအ--- အဟံၣ်ပဲတြီဖိမဲာ်ထံကလၢ ဒီး အမ့ၢ်တဲာ်ခိၣ်, ဒီး ဘၣ်ဟးဂီၤဝဲ အူဇ--- အဟံၣ် တၢ်ဖိအိၣ်မ့ၢ်လီၤအိၣ်ဒုးန့ၣ်လီၤ. ဘျီဝဲအံၤစ့ၢ်ကီးခြိဟဲတၢ်လီၤမ့ၢ်ပိၢ်ခံပျါၣ်လၢတကတီၢ်ဃီအတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. အူဒ--- တဲ ဝဲလၢ တချးခြိဟဲတၢ်လီၤမ့ၢ်ပိၢ်ဒီးဘၣ်အခါ အဟဲဆုၣ်ဟံၣ်တၢ်ဖးယံာ်လံန့ၣ်လီၤ.

အအ--- သဝီတဖျါၣ်အံၤအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဘူးဒီး (ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျါးသးမ့ၢ်ဒိၣ်) KNLA အသးဝဲလီၢ် ဒီး တၢ်သဘၣ် သဘၣ်ကဲထီၣ်သးအဟီၣ်ကဝီၤအဃီ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်အိၣ်ပလီၢ်အသးထီၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်နီၣ်ဟူဝဲ ခြိအကလုာ်တဘျီလၢလၢအဝဲသ့ၣ်ဃုာ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢတၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဒုၣ်ကိးဒုၣ်ဒဲးန့ၣ် ခုၣ်ဟံၣ်တၢ်ပူၤလၢ ကအိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ.

လါမးရှး ၂၀ သီ ဒီး ၂၇ သီ - တၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢယီၢ်ကုာ်ကရူၢ်ပူၤ

ဖဲလါမးရှး ၂၀ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်, ဟါခီ ၅ နံၣ်ရံၣ်န့ၣ်, ပယီၤသး (SAC) ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံ (၁၂၀) မမ သ့ၣ်တဖၣ်ဆူ အအ--- သဝီ, ယီၢ်ကုာ်ကရူၢ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. တချးတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးဘၣ်အဆၢကတီၢ်, (SAC) အသးဟူးဂဲၤဝဲလီၢ်ခိၣ် သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂ အခြိဟးဆုၣ်ကွၢ်တၢ်လၢသဝီဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဆိမိၣ်ဝဲလၢ ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ခြိကထံၣ်ဝဲ ဝံစိာ်တီဆုၢ် သိလ့ၣ် (Viggo) တခိၣ်လၢအပူၤပဲၤမးဒီးတၢ်ဖိတၢ်လံၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ကဆိမိၣ်ဝဲလၢအမ့ၢ် ကညီသး (KNLA) သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ် အဃီန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃီ, ခြိက့ၤယူၤက့ၤဝံၤအလီၢ်ခံ (SAC) အသးဟူးဂဲၤဝဲလီၢ်ခိၣ် သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂ အိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲ လဲၤဝဲၣ်စုကဝဲၤဒိၣ်သးကလၢၤတဖၣ် ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်ချံ (၁၂၀) မမ န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံ န့ၣ်လီၤတဲာ်ဝဲဖဲ သိလ့ၣ်တခိၣ်န့ၣ် အိၣ်ပတုာ်တၢ်ဟံၣ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သနၢ်က့, ဖဲလၢကျိဖးဒိၣ်ချံလီၤ တဲာ်အဆၢကတီၢ် သိလ့ၣ်တခိၣ်န့ၣ်လဲၤဃီဆူ အစ--- သဝီ, နီၣ်ကုာ်ကရူၢ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၣ် လံန့ၣ်လီၤ. နီၢ်နီၢ်တခီ, သိလ့ၣ်တခိၣ်အံၤတမ့ၢ်သးဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အသိလ့ၣ်ဘၣ်န့ၣ် လီၤ. သိလ့ၣ်အံၤမ့ၢ်သဝီဖိအသိလ့ၣ်တခိၣ်လၢအလဲၤဟံး န့ၣ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢ ဟံၣ်တဖျါၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ အအ--- သဝီပူၤ ဒီး လဲၤက့ၤဆူတၢ်လီၢ်လၢအပူၤဖျါးန့ၣ်လီၤ.

ဖဲဟါလီၤခီ ၅း၄၅ မံးနံးအဆၢကတီၢ်, ကျိဖးဒိၣ်ချံ (၁၂၀) မမ အဂၤတဖျါၣ်လီၤတဲာ်ဆူ အအ--- သဝီ ဒီး ဘၣ်ဒိဝဲ စီၤဖ--- သးနံၣ် (၆၂) နံၣ်တဂၤအအိၣ်ဒုၣ်သ့ၣ်အစ့ၢ်ဖဲအဝဲထီၣ်ဒဲးအိၣ်တၢ်တလီၢ်သ့ၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်အချံတဖျါၣ် အံၤလီၤတဲာ်ဖဲတၢ်တလီၢ်ထုၣ်အဃၢၤ ဒီး ကျိချံအက့န့ၣ်ဖျါးဘၣ်ဝဲအိၣ်ဒုၣ်သ့ၣ်ဒီး အဝဲလီၤတဲၤဆူဟီၣ်ခိၣ်လီၤ တကတီၢ်ဃီန့ၣ် လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ, သဝီဖိအဂၤခံၤလၢအမံၤမ့ၢ် စီၤက--- ဒီး စီၤဟ--- နီၣ်ဃီအသိလ့ၣ်ဆူတၢ်ကဲထီၣ်သး အလီၢ်လၢကမၤစၢၤအီၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တစိာ်ဖိအတီၢ်ပူၤ, ကျိဖးဒိၣ်ချံအဂၤတဖျါၣ်လီၤတဲာ် ဒီး ဘၣ်ဒိဝဲ စီၤက--- ဒီး စီၤဟ--- န့ၣ်လီၤ. စီၤက--- ဘၣ်ဒိဝဲဖဲအချၢၤဃံအထွဲ, မ့ၢ်မ့ၢ် စီၤဟ--- န့ၣ်ဘၣ်ဒိဝဲအိၣ်ကုာ်ဒုၣ်အထွဲန့ၣ်လီၤ. သဝီခိၣ်နီၣ်တဖၣ် လဲၤဆူအဝဲသ့ၣ် (စီၤဖ---, စီၤက---, ဒီး စီၤဟ---) ဆူတၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒဲးတဖျါၣ်လၢဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ ကညီဒီကလုာ်စၢၤဖိၣ်ကရူၢ် (KNU) ဖဲ

အဒ--- သဝီ, နီၣ်က့ၣ်ကရူၢ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤတၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒး အံၤဖဲ ဟါလီၤခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ် ဒီး ဆူၣ်ချ့ပှၤမၤတၢ်ဖိ သ့ၣ်တဖဉ် မၤကဆိန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ပူၤလီၤန့ၣ်လီၤ.

စီၤဖ--- အခိၣ်ဒုၣ်သ့ၣ်အစ့ၣ်ဘၣ်ဒိနးနးကလဲၣ် ဒီး အထူၣ်တဖဉ်တဲာ်ကွံာ်န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံအက့အိၣ်တ့ၢ်လၢ စီၤဟ--- အခိၣ်က့ၣ်ဒုၣ်ပူၤ ဒီး ဘၣ်ဒိနးဝဲစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ဒိန့ၣ်အသိး, အဝဲသ့ၣ်ဒိးကူၤစါယါဘျါအသးလၢဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်ကူ စါယါဘျါဖဲ တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒးန့ၣ်ဝံၤဒီး ဘၣ်တၢ်ဆုၤက့ၤအဝဲသ့ၣ်ဆူၤကီၢ်ရဲၣ်အတၢ်ဆါဟံၣ် (လၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဆုၤရဲၣ် ကျဲးအီၤလၢ KNU) (တၢ်လီၤတၢ်ကျဲးဘၣ်တၢ်ဟံၣ်လီၤဘၢလီၤလၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်) န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် (စီၤဖ--- ဒီး စီၤဟ---) လဲၤတုၤတၢ်ဟ့ၣ် ကသံၣ်ဒးန့ၣ် ဖဲဟါလီၤခီ ၈ န့ၣ်ရံၣ်ဃုာ်ဃုာ်အဆၢကတီၢ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဒိးသိ လ့ၣ်လၢကလဲၤဆုၤအဝဲသ့ၣ် အဂီၢ်အဃိန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤတၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒးတဘျီဃီဘၣ်တၢ်ဆုၤအဝဲသ့ၣ်ဆူ တၢ်ကွဲးတၢ်ကါအဒးတကတီၢ်ဃီ န့ၣ်လီၤ. ဆူၣ်ချ့ပှၤမၤတၢ်ဖိသ့ၣ်တဖဉ်မၤအဝဲသ့ၣ်အိၣ်တ့ၢ်ဖဲတၢ်ဟ့ၣ်ကဒးအံၤတုၤ အတၢ်ပူၤလီၤဘျါန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ကူၤစါယါဘျါ အပူၤတလၢနီတဘးဘၣ်.)

မ့ၢ်မ့ၢ် စီၤက--- တခီမ့ၢ်လၢကျိဖးဒိၣ်ချံအက့အိၣ်ထီဃာ်အသးလၢအချၢဃံဘၣ် ဒီး ဘၣ်ဒိတနးကဲၣ်ဆိးစ့ၢ်ကီးဘၣ် အဃိအဝဲဒိးကူၤစါယါဘျါဒၣ်အသးဖဲ တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒး လၢ အဒ--- သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖဉ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၣ်အီၤလၢ ဆူၣ်ချ့ပှၤမၤတၢ်ဖိ ဖဲလါမးရှး ၂၀၂၅ နံၣ်, ဖဲ တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒး လၢအိၣ်ဖဲ အဒ--- သဝီ, နီၣ်က့ၣ် ကရူၢ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၣ်, ဖဉ်အၣ်ကီၢ်ရဲၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမးရှး ၂၀ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်န့ၣ်, သးဟူးဂဲၤဝဲလီၤခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂ အိၣ်ဆီလီၤသးဖဲ လဲၤဝဲစ့ၣ်ကဲၣ်ဒိၣ်သးကလၢ ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံ (၁၂၀) မမ ဆူ အအ--- သဝီ, ယီၢ်က့ၣ်ကရူၢ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၣ်အဃိဘၣ်ဒိသဝီဖဲသၢဂၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤဟံ်ဖျါထီၣ် စီၤဖ--- ဒီးကူၤစါယါဘျါအသးလၢ ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်ကူၤစါယါဘျါဖဲ တၢ်ဟ့ၣ်က သံၣ်ဒးတဖျါ အဒ--- သဝီန့ၣ်လီၤ. ဒီးသဝီဖဲတဂၤအံၤဘၣ်တၢ်ဆုၤက့ၤအီၤဆူတၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒးအဂၤတဖျါမ့ၢ်လၢအဘၣ်ဒိနးအ ဃိန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- ဆူၣ်ချ့ပှၤမၤတၢ်ဖိ)

ဖဲလါမးရှး ၂၇ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်, ဂီၤခီ ၈းဝ၃ မံးနးအဆၢကတီၢ်, (SAC အ) သးဟူးဂဲၤဝဲလီၤခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် - ၁၂ ခး လီၤကျိဖးဒိၣ်ချံ (၁၂၀) မမ ဆူ အဘ--- သဝီ, ယီၢ်က့ၣ်ကရူၢ် ဒီး လီၤတဲၤဘၣ်ဝဲ အူဃ--- အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢတၢ်ကဲ ထီၣ်သး (တၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်) အဆၢကတီၢ်ဘၣ်လၢဟံၣ်ဖိဃီဖိသ့ၣ်တဖဉ်အိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤကီးဒဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့, အဝဲသ့ၣ် တအိၣ်လၢတၢ်လီၤတတီၤဃီလၢဟံၣ်န့ၣ်အပူၤဘၣ်, အဝဲသ့ၣ်မၤဒၣ်အကစၢ်တၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံလီၤတဲၤဘၣ်ဝဲ အဟံၣ်လီၤခံအခိၣ်ဒုး လၢအဘၣ်တၢ်ဒုးထီၣ်အီၤဒီးလၢအဃိမ့ၢ်အူအိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ, ဘၣ်ဝဲဖဲသးပှၤသးန့ၣ် (၁၀၅) နံၣ် လၢအမံၤမ့ၢ် ဒီသ--- တဂၤန့ၣ်အခိၣ်သ့ၣ်ဃံလၢအထွဲတကပၤမ့ၢ်လၢအဘၣ်ဖဲအဝဲ အိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤအဆၢကတီၢ်

အဃိန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်လဲၤဆၢအီၤဆူ တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒၢးလၢအအိၣ်ဖဲ အဒ--- သဝီအပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံအက့ၢ် ဘၣ်သံစ့ၢ်ကိးထိးတဒုန့ၣ်လီၤ.



KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤခံဘၣ်အံၤ ဖဲလါမးရှး ၂၀၂၅ နံၣ်, လၢလီၤကဝီၤပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ လၢအအိၣ်ဖဲ ယီၢ်ကုၢ်ကရူၢ်, တန့ၤဆါကီၢ်ဆၢ, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ရူၢ် တဂၢၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမးရှး ၂၇ သီ, ၂၀၂၅ နံၣ်, ဂီၤခီ ၈းဝ၃ မံးနံးအဆၢကတီၢ်, SAC အ သုးဟူးဂံၤဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂီၢ် - ၁၂ အိၣ်ဆီလီၤအသးဖဲ လဲၤဝဲစုကဝဲဒိၣ်သုးကလၢတဖၣ် ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံ (၁၂၀) မမ ဆူ အဘ--- သဝီ, ယီၢ်ကုၢ်ကရူၢ် အဃိဘၣ်ဒိ သဝီဖိတဂၢၤလၢအမံၤမ့ၢ် ဒီးဃ--- ဒီး ဘၣ်သံထိးတဒုန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တဘျီန့ၣ်ဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဒီးဃ--- ဒီးကူၤစါယါဘျီအသးဖဲ တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒၢးတဖျါလၢအအိၣ်ဖဲ အဒ--- သဝီ, နီၣ်က့ၢ်ကရူၢ်, တန့ၤဆါကီၢ်ဆၢ, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ရူၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအထွဲတဘျီန့ၣ်ဟံ်ဖျါထီၣ်ထိးလၢအသံတဒုအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-လီၢ်ကဝီၤပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ)

ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်

ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျီတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပုၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နုၤထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khr.org အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ.